
 

 

  

Memo 
 

  

 
Datum: 

11 november 2013 
 

  

Onderwerp:  Beantwoording vragen inzake de Harselaartunnel 

Ter attentie van:  De Raadsleden 

Afzender:  Het College 

  Door de fractie Pro'98 zijn vragen gesteld naar aanleiding van het raadsvoorstel 
"Voorbereiding en uitvoering Harselaartunnel en verbindingsweg Wesselseweg - 
Hanzeweg".  
 
Daarnaast zijn er door en namens Van den Bosch & BBI & GA1 BV tijdens de 
commissievergadering van 29 oktober jl. suggesties aangedragen ten aanzien van 
de omleidingroute en hebben deze partijen u diverse stukken toegestuurd met 
betrekking tot de beoogde wegenstructuur.  
 
In deze memo wordt ingegaan op de gestelde vragen en worden de overige zaken 
toegelicht. 
 
Reactie op vraag Pro’98 
 
Vraag:  
Wat zijn de verkeerseffecten als zowel de tunnel als de verbindingsweg 
Wesselseweg-Hanzeweg worden aangelegd? 
 
Antwoord: 
Als de verbindingsweg naar de Wesselseweg niet wordt aangelegd, dan neemt 
onder meer het verkeer op de Baron van Nagellstraat en Energieweg meer toe dan 
gewenst. De vervanging van de overweg door de tunnel heeft een beperkt effect op 
de verkeersintensiteiten. Dit wordt hieronder nader toegelicht. 
 
Ambities GVVP 
In het gemeentelijk verkeers- en vervoersplan (GVVP 2010) heeft de raad de 
ambitie uitgesproken om het verkeer dat nu in het centrum rijdt, zoveel mogelijk om 
het centrum te leiden om daarmee de leefbaarheid en bereikbaarheid van het 
centrum te verhogen. Deze ambitie geldt niet alleen voor het huidige doorgaande 
verkeer, maar ook voor het toekomstige verkeer. Mede om die reden is de 
ontsluitingsstructuur van Harselaar Zuid fase 1a voorzien in de verbindingsweg 
Wesselseweg-Hanzeweg.  
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Effect verbindingsweg Wesselseweg 
Als de verbindingsweg naar de Wesselseweg niet wordt aangelegd, dan neemt 
onder meer het verkeer op de Baron van Nagellstraat en Energieweg toe. Dit komt 
doordat verkeer tussen het zuiden en oosten van de kern Barneveld en Harselaar 
Zuid Fase 1a dan niet meer ruim om het centrum heen - via de verbinding naar de 
Wesselseweg - naar het bedrijventerrein rijdt, maar een route over de bestaande 
wegen zal kiezen. Ook op de ten noordoosten van het plangebied gelegen 
Garderbroekerweg zijn forse toenames te zien. Dit komt doordat verkeer uit de 
richting van Kootwijkerbroek, wanneer de verbindingsweg niet wordt aangelegd, via 
de Garderbroekerweg richting Voorthuizen of Harselaar rijdt. 
 
In de navolgende tabel is van enkele wegvakken de verwachte verkeersintensiteit 
(mvt/werkdag) weergegeven bij een scenario met en zonder verbindingsweg.  
 

 2022 met 
verbindingsweg 

2022 zonder 
verbindingsweg 

Verbindingsweg naar de Wesselseweg 5.900 n.v.t. 

Baron van Nagellstraat t.h.v. spoor 16.800 19.200 

Energieweg nabij Baron van Nagellstraat 8.700 11.000 

  
Effect spoortunnel 

De aanleg van de tunnel heeft vooral een positief effect op de doorstroming en de 
verkeersveiligheid ter hoogte van het spoor. De vervanging van de overweg door 
de tunnel heeft een beperkt effect op de verkeersintensiteiten. Dit is door ons dan 
ook niet genoemd als argument om de tunnel te realiseren. Uit modelonderzoek 
blijkt namelijk dat de huidige overweg geen significante invloed heeft op de 
routekeuze van de meeste automobilisten omdat omrijden voor hen meer 
vertraging oplevert dan wachten voor een gesloten overweg. De alternatieve routes 
zijn voor hen niet alleen langer in afstand maar bij enkele alternatieve routes is de 
kans minimaal even groot als bij de Baron van Nagellstraat om voor een gesloten 
overweg terecht te komen (Nijkerkerweg en Hanzeweg).  
 
Modelresultaten 
De verwachte verkeersintensiteiten – van de beoogde situatie in 2022 en van 
varianten zonder verbindingsweg naar de Wesselseweg of de tunnel – zijn in beeld 
gebracht in de notitie Prognosemodellen 2022, Goudappel Coffeng, 5 juni 2012. In 
de notitie Varianten Harselaar, Goudappel Coffeng, 19 december 2012 wordt nader 
ingegaan op de verschillen tussen de diverse scenario’s.  
 
Advies Commissie mer 
De voornoemde notitie Varianten Harselaar is opgesteld naar aanleiding van het 
voorlopig toetsingsadvies van de Commissie mer over de MER Harselaar Zuid, d.d. 
10 oktober 2012, waarin de Commissie opmerkt dat op een aantal punten 
essentiële informatie ontbreekt om een goed onderbouwd besluit te kunnen nemen 
over het bestemmingsplan ‘Harselaar-Zuid Fase 1a’. Dit betrof onder andere 
informatie over de uitgangspunten die zijn gehanteerd bij het gebruik van het 
verkeersmodel. Voor de Commissie was onduidelijk welke aanpassingen in de 
verkeersstructuur het bestemmingsplan mogelijk maakt en eveneens waar zich in 
de toekomst knelpunten in de bereikbaarheid gaan voordoen en waar extra hinder 
kan worden verwacht. In het definitieve toetsingsadvies d.d. 5 februari 2013 
concludeert de Commissie mer dat met de aanvullende informatie er voldoende 
informatie beschikbaar is om een goed onderbouwd besluit te kunnen nemen over 
het bestemmingsplan Harselaar-Zuid fase 1a. 
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Reactie op inspraakreactie en stukken Van de Bosch 
 
Algemeen 
Uit de inspraakreactie, evenals uit de zienswijze die door Van de Bosch in het 
kader van Harselaar Zuid fase 1a is ingediend, blijkt dat Van den Bosch in 
hoofdlijnen een andere wegenstructuur rond Barneveld en Voorthuizen voor ogen 
heeft dan de door ons en de provincie beoogde structuur. De door Van de Bosch 
beoogde wegenstructuur is in onze ogen echter niet opportuun. Een oostelijke 
omleiding van de N303 om Voorthuizen is niet meer in beeld sinds Gedeputeerde 
Staten in december 2010 koos voor een omleiding westelijk om het dorp. Daarmee 
zijn ook een afkoppeling van de Baron van Nagellstraat van de A1 en de realisatie 
van een nieuwe op- en afrit op de A1 niet meer in beeld. Sindsdien hebben wij 
zorgvuldig onderzocht welke wegenstructuur nodig is om de gewenste 
ontwikkelingen binnen de gemeente Barneveld mogelijk te maken. 
 
Omleidingroutes 
De realisatie van de Harselaartunnel is een ingrijpende operatie die aan de 
weggebruikers en bewoners langs de ingangswegen van Barneveld niet ongemerkt 
voorbij zal gaan. Dat is niet verwonderlijk want de Baron van Nagellstraat is de 
drukste entree van Barneveld. Op enkele wegen wordt het tijdens de realisatie 
rustiger, op andere wegen wat drukker en op enkele wegen wordt het veel drukker. 
Wij zien het als onze verantwoordelijkheid en taak om de hinder tot een 
aanvaardbaar niveau te beperken. Voorkomen van hinder of enige vertraging is geen 
optie want de vraag naar verplaatsingen van en naar alle delen van Barneveld zal 
blijven bestaan en veel weggebruikers zullen hoe dan ook een andere routekeuze 
moeten maken ten opzichte van de gebruikelijke situatie.  
 
Uit de notitie Omleidingsroutes en effecten d.d. 8 juli 2013 blijkt dat het gebruik van 
de route via de Nijkerkerweg en Thorbeckelaan bij veel automobilisten de voorkeur 
geniet, ook al wordt de verbinding naar de Wesselseweg aangelegd. Tegelijkertijd 
blijkt uit zowel deze notitie als uit de notitie Rotonde Thorbeckelaan – Nijkerkerweg 
dat de huidige vormgeving van vooral de rotondes in de Nijkerkerweg en 
Thorbeckelaan onvoldoende zijn gedimensioneerd om de tijdelijke toename van 
verkeer kwalitatief goed af te wikkelen. Tegelijkertijd wordt genoemd dat vanwege de 
beperkte capaciteit wellicht een deel van het verkeer een andere routekeuze maakt. 
Wij verwachten dat dit vooral geldt voor de spitsperioden. Een automobilist die enkele 
dagen lang veel vertraging ondervindt op zijn voorkeur(omleiding)route, zal al snel op 
zoek gaan naar een andere rustiger route. Het is aannemelijk dat er een evenwicht 
zal ontstaan inzake de verkeersdruk op de diverse routes. 
 
Wij zijn van mening dat er sprake is van een kwetsbare situatie als omleidingsverkeer 
via de toegangswegen ten westen van de kern Barneveld en enkele wegen in het 
buitengebied van Barneveld zijn weg moet zoeken. Als er een ongeval of 
onvoorziene afsluiting plaatsvindt op de Thorbeckelaan (eveneens een van de 
drukste toegangswegen), dan ontstaat er naar alle waarschijnlijkheid een aanzienlijk 
verkeersinfarct. Door de realisatie van ook een oostelijke omleidingroute, ontstaat 
een meer robuuste wegenstructuur waardoor het omleidingsverkeer beter verdeeld 
kan worden (evenwicht) en waardoor het verkeer bij onvoorzien oponthoud op de ene 
route kan uitwijken naar de andere route. De verbindingsweg naar de Wesselseweg 
biedt veel extra capaciteit en de Wesselseweg zelf eveneens.  
 
Op welke wijze de omleidingroutes worden bewegwijzerd en hoe hierover wordt 
gecommuniceerd, zal na uw besluitvorming worden bepaald in overleg met andere 
partijen zoals Rijkswaterstaat, Provincie Gelderland, politie en andere hulpdiensten. 
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Omleiding via verbinding Wesselseweg 
Ten onrechte stelt Van den Bosch dat de omleiding meer dan € 7 miljoen kost. Dit 
is het in het raadsvoorstel genoemde bedrag om de verbindingsweg aan te leggen 
die reeds is voorzien in het bestemmingsplan Harselaar Zuid fase 1a. Het naar 
voren halen van de aanleg van deze weg leidt als zodanig niet tot extra kosten 
terwijl hiermee wel een robuuste extra omleidingroute ontstaat, bovenop de 
omleidingroute via de Nijkerkerweg. Zou deze verbinding niet gemaakt worden, dan 
zijn er elders op het wegennet maatregelen noodzakelijk om de (tijdelijke) toename 
van het verkeer te kunnen faciliteren. Er wordt voor de omleiding aan de oostzijde 
dan ook gebruik gemaakt van een weg die toch al voorzien is, maar die alleen naar 
voren wordt gehaald. Daarmee worden grote ingrepen elders in de gemeente 
voorkomen waardoor er niet onnodig geld wordt uitgegeven aan allerlei 
aanpassingen die alleen maar een tijdelijke functie hebben.  
 
Omleiding via de Wencopperweg 
De Wencopperweg is vanwege de vormgeving en de ligging in de directe nabijheid 
van woningen ongeschikt om veel verkeer te verwerken. Daarom is de weg  in het 
bestemmingsplan voor Harselaar Zuid Fase 1a niet als gebiedsontsluitingsweg 
opgenomen en is de Wencopperweg eveneens ongeschikt en verre van optimaal 
als omleidingroute tijdens de aanleg van de tunnel. De Wencopperweg is een 
smalle landweg met een wegbreedte variërend van circa 4,50 tot 5,00 meter. Door 
de geringe wegbreedte kunnen twee vrachtwagens elkaar niet passeren zonder 
snelheid in te houden of deels gebruik te maken van de berm. Daarom zijn er in de 
huidige situatie al passeerstroken aanwezig. Om de Wencopperweg geschikt te 
maken als ontsluitingsweg, is verbreding van de rijbaan noodzakelijk en bij 
voorkeur ook realisatie van vrijliggende fietsvoorzieningen. Technisch is dit niet 
onmogelijk, maar een verbreding gaat wel ten koste van particuliere grond en het 
landelijke karakter van de weg. Ook is het onwenselijk de Wencopperweg als 
gebiedsontsluitingsweg te gebruiken, omdat enerzijds veel agrarisch- en 
bestemmingsverkeer gebruik maakt van deze weg en anderzijds de weg veel 
erfaansluitingen heeft wat beide niet past bij een gebiedsontsluitingsweg. 
Bovendien leidt opwaardering van deze weg tot veel maatschappelijke weerstand, 
omdat de wens is uitgesproken het landelijke karakter van de weg te behouden.  
 
Naast de bovengenoemde argumenten leidt een tijdelijke aanpassing van de 
Wencopperweg tot meer kosten omdat de weg na realisatie van de tunnel weer 
hersteld moet worden. Herstel tot het oorspronkelijke en gewenste karakter is dan 
op korte termijn niet tot nauwelijks mogelijk vanwege het verlies van bestaande 
bomen.  
 
Omleiding via de Gildeweg 
In tegenstelling tot hetgeen Van den Bosch in zijn inspraakreactie stelt, vinden wij 
ook een omleidingroute via de Gildeweg voor autoverkeer verre van optimaal. Met 
het oog op fietsers en voetgangers heeft het Ministerie van Infrastructuur en Milieu 
bij brief laten weten geen bezwaar te hebben tegen een tijdelijke overweg 
(gedurende de werkzaamheden) voor deze categorie. Indien deze tijdelijke 
overweg echter ook geschikt gemaakt zou moeten worden voor autoverkeer, wat 
technisch vrijwel niet mogelijk is vanwege de verkanting van het spoor, dan zouden 
de Wencopperweg, Gildeweg en Energieweg met duizenden extra voertuigen per 
dag worden belast. Over de Wencopperweg hebben wij hiervoor reeds het nodige 
geschreven. De bestaande vormgeving en het huidige gebruik van de Gildeweg, 
met uitritten, fietsers, parkeer- en manoeuvreerbewegingen achten wij ongeschikt 
voor de toename met het omleidingsverkeer. Ook hier geldt dat voor dergelijke 
omleidingen investeringen gedaan moeten worden die uitsluitend dienen voor deze 
tijdelijke situatie - hiervan is geen sprake bij aanleg van de verbindingsweg naar de 
Wesselseweg.  
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Rapport Omleidingsroutes en effecten (Goudappel Coffeng d.d. 8 juli 2013) 
Van de Bosch vraagt in zijn reactie wat de stand van zaken is van de ‘to-do-list’ die 
in het rapport is opgenomen. De lijst met punten die ‘na vandaag’ uitgevoerd 
moesten worden, waren vrijwel alle bedoeld om op te pakken na het besluit van uw 
raad om de Harselaartunnel aan te leggen. Pas dan is het immers zinvol om 
concrete afspraken te maken met partijen over de te nemen maatregelen zoals een 
oplossing voor de bus. Wij gaan er van uit dat de effectuering van deze afspraken 
nauwelijks tot geen kosten met zich meebrengen.  
 
Rapport Royal HaskoningDHV 
In de inspraakreactie gaat Van den Bosch in het kader van de overname van het 
beheer van de Baron van Nagellstraat in op het rapport van Royal HaskoningDHV. 
U hebt van hem een versie van het rapport ontvangen met daarin diverse 
kanttekeningen en opmerkingen.  
 
Relatie met Harselaartunnel 
Het is opmerkelijk dat de inspreker in het kader van het project Harselaartunnel 
kritische kanttekeningen plaatst bij dit rapport want het rapport heeft geen 
betrekking op – en is niet van invloed op – het project Harselaartunnel. Zoals 
eerder in deze memo vermeldt, blijkt dat de Harselaartunnel op zichzelf nauwelijks 
leidt tot andere verkeersintensiteiten. Wel leidt de tunnel tot een robuuster 
verkeerssysteem en een vergroting van de doorstroming en verkeersveiligheid.  
 
Doel rapport 
Het rapport van Royal HaskoningDHV is opgesteld met het doel om het project 
Harselaar Zuid fase 1a (reconstructie N805 Baron van Nagellstraat) en het project 
N303 omleiding Voorthuizen binnen hun eigen kaders op elkaar aan te sluiten en te 
laten voldoen aan de eisen die de provincie Gelderland als huidige en toekomstige 
wegbeheerder daaraan stelt. Voorheen heeft de gemeente voor de reconstructie 
N805 namelijk al een ontwerp gemaakt maar bij de afwikkelingsberekeningen voor 
het vaststellen van de benodigde kruispuntvormgevingen zijn abusievelijk enkele 
uitgangspunten toegepast die afwijken van de provinciale uitgangspunten. In het 
rapport van Royal HaskoningDHV wordt per kruispunt het ontwerp van de 
gemeente kort beschouwd en worden er aanbevelingen gedaan. Vervolgens zijn 
per kruispunt nieuwe afwikkelingsberekeningen gemaakt op basis van de 
provinciale uitgangspunten voor zowel de lange termijn (2022+) als de middellange 
termijn (2022). De provincie heeft hierop besloten om voor de uitwerking van de 
reconstructie uit te gaan van de berekeningen voor de middellange termijn. Hierop 
heeft de gemeente het oude ontwerp op enkele punten herzien. Aan het einde van 
het rapport doet Royal HaskoningDHV aan de hand van het gewijzigde ontwerp 
nog enkele aanbevelingen. Het rapport wordt daar weliswaar mee afgerond, maar 
het ontwerpproces is daarmee echter niet beëindigd. Tijdens diverse 
ontwerpsessies, met gemeente en provincie, is het ontwerp na februari 2013 
zodanig aangepast dat het inmiddels inpasbaar is en voldoet aan de provinciale 
uitgangspunten. Het ontwerp zal als bijlage bij het bestemmingsplan Harselaar Zuid 
fase 1a aan de raad worden aangeboden. 
 
Zorgpunten weggenomen 
In het rapport van Royal HaskoningDHV worden diverse opmerkingen, 
verbeteringsvoorstellen en aanbevelingen gedaan bij het oude ontwerp en het 
herziene ontwerp van de gemeente. Het zijn vooral deze opmerkingen die door de 
inspreker zijn gemarkeerd en van kanttekeningen voorzien. Waar de inspreker aan 
voorbij lijkt te gaan is dat het ontwerpproces na oplevering van het rapport is 
voortgezet en dat de zorgpunten – voor wat de gemeente en provincie betreft – 
inmiddels zijn weggenomen.      
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Fysieke ruimte Baron van Nagellstraat 
Zoals Van de Bosch stelt, blijkt uit het rapport niet dat de fysieke ruimte momenteel 
ontbreekt en dat dus onteigening en waarschijnlijk sloop van bebouwing nodig is. 
Het was echter niet het doel van het rapport om hierover helderheid te geven. Dat 
er grondverwerving nodig is, is volstrekt helder want hiermee wordt rekening 
gehouden in de projecten Harselaartunnel en Harselaar Zuid fase 1a. 

 


